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Medlem af Inatsisartut Hans Enoksen, Siumut  
Inatsisartut 
/Her 
   
  
  

Svar på § 37 spørgsmål 2012-223 om ekstrakvoter til hundeslædefiskere i 
Ilulissat 
 

 

 
 
 
I medfør af § 37, stk. 1 i Inatsisartuts Forretningsorden har du fremsat spørgsmål 
vedrørende ekstra hellefiskekvoter til hundeslædefiskere i Ilulissat. Spørgsmålet 
er henvist til min besvarelse.  
 
 
 
 
Spørgsmål: 
 

 Da det forekommer nødvendigt at tildele en ekstrakvote for de fiskere 
i Ilulissatfjorden, der fisker om vinteren med hundeslæde, ønsker jeg 
at få oplyst, om Naalakkersuisut agter at tildele disse en ekstrakvote? 

 
 
Svar: 

 Den fastsatte kvote til joller, dvs. fartøjer under 6 meter, i de tre for-
valtningsområder har, også i år, været opfisket inden årets udgang. 
Naalakkersuisut valgte, som bekendt den 30. august 2012 at forhøje 
kvoterne for fartøjer under 6 meter i de tre forvaltningsområder. Den 
forhøjede kvote trådte i kraft pr. 24. september, med 100 t. i septem-
ber, 100 t. i oktober, 50 t. i november og 50 t. i december. Dette blev 
besluttet i tæt samarbejde med Qaasuitsup Kommunia og KNAPK ef-
ter høring af Grønlands Naturinstitut, for at afhjælpe stoppet for fiske-
riet i årets sidste måneder.  
 
De seneste års tal for indhandling af hellefisk fanget af hundeslædefi-
skere viser, at der indhandles ca. 90 tons om måneden, og at isfjords-
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fiskeriet normalt ikke starter før 1. november. Det forventes at vejrli-
get så langt hen på året ikke fordrer udpræget jollesejllads. Den allo-
kerede kvote til november og december er netop tiltænkt at sikre mu-
lighed for fiskeri i december måned. Naalakkersuisuts oprindelige 
forslag var at allokere 100 t. i november og 100 t. i december, men 
Naalakkersuisut besluttede efter indstilling fra Qaasuitsup Kommunia 
og KNAPK den 20. september 2012 at fremrykke kvoteforhøjelsen til 
september og derved blev andelen af ekstrakvoten i november og de-
cember halveret til 50 t. Jeg kan kun opfordre fiskerne til at tilpasse 
deres fiskeriindsats, så fiskeriet kan strækkes over hele året. Af hen-
syn til den bæredygtige udnyttelse af hellefiskeressourcen vil kvoter-
ne til joller ikke blive yderligere forhøjet.  
 
Kvoten til fartøjer over 6 meter er endnu ikke opfisket, og det står frit 
for, i henhold til Selvstyrets bekendtgørelse nr. 2, af 2. feb. 2012 om 
kystnært fiskeri efter hellefisk, at opfiske og indhandle denne kvote 
med hundeslæde. 
 
Afslutningsvis skal jeg dog tilføje, at jeg er opmærksom på de pro-
blematikker, der i øjeblikket findes inden for det kystnære fiskeri ef-
ter hellefisk. Netop derfor er der blevet nedsat en arbejdsgruppe, der 
senest medio november 2012 skal afgive sin anbefaling til, hvorledes 
der kan ske en optimering af hellefiskefiskeriet i fremtiden indenfor 
de rammer, som er politisk besluttet. En langsigtet løsning skal om-
fatte en vurdering af kvoteprincipperne, så der kan sikres en mere 
jævn fordeling af kvoteoptaget over året. Arbejdsgruppen består af 
samtlige aktører med relation til hellefiskefiskeriet, herunder bl.a. 
KNAPK, Qaasuitsup Kommunia, GA og SIK. Jeg forventer, at ar-
bejdsgruppen vil komme med konstruktive anbefalinger, og at disse 
allerede fra næste år vil komme de lokale fiskere til gode.   

 
 
 
 
Med venlig hilsen 
 
 
 
 
 
 
Ane Hansen 
Naalakkersuisoq for Fiskeri, Fangst og Landbrug 

 
 


